

Jak vypočítáte redukováný denní vyměřovací základ?

- Vezměte svou hrubou měsíční mzdu.
- Vynásobte ji 12.
- Vydělte 365.
- Redukujte podle své redukční hranice.

Redukční hranice pro rok 2025 vypadají takto:

- 1) redukční hranice: do **1 552 Kč** (počítá se 100 %)
- 2) redukční hranice: od **1 552 do 2 328 Kč** (počítá se 60 %)
- 3) redukční hranice: od **2 328 do 4 656 Kč** (počítá se 30 %)

Peněžitou podporu v mateřství **může pobírat i otec**. Má to ale tři podmínky:

- Splňuje dostatečnou dobu pojištění.
- Pobírat bude až po konci šestinedělí.
- S matkou uzavře písemnou dohodu o převzetí dítěte do péče.

Ošetřovné

Na ošetřovné má nárok **jen zaměstnanec, OSVČ** ne.

Pomáhá těm, kdo nemůžou pracovat, protože:

- ošetřují dítě do 10 let
- ošetřují člověka, který potřebuje nezbytně ošetřování
- pečují o dítě mladší 10 let při uzavření školy, při karanténě nebo při onemocnění pečující osoby z důvodu nepředvídané události

Abyste mohli pobírat ošetřovné, musíte mít **s ošetřovanou osobou společnou domácnost**. To neplatí u příbuzných v přímé linii.

> Dobré vědět:

Nemůžete pobírat ošetřovné na dítě, na které jiná osoba pobírá mateřskou nebo rodičovskou. Jediná výjimka nastává, když tato osoba nemůže sama pečovat z důvodu nemoci, úrazu, porodu nebo karantény.

Ošetřovné můžete pobírat **nejdéle 9 kalendářních dnů**. Pokud sami pečujete o dítě do 16 let, prodlužuje se tato doba na 16 dní.

Vyrovňovací příspěvek v těhotenství a mateřství

Vyrovňovací příspěvek **pomáhá zaměstnankyním**, které zaměstnavatel kvůli těhotenství nebo mateřství **převodl na jinou práci s nižší mzdou**. Jde o případy, kdy by původní práce ohrožovala vás a vaše dítě. Vyplácí se od data převezení na jinou práci do doby nástupu na mateřskou. Ve určitých případech se vyplácí také ženám po porodu a kojícím ženám.

> Dobré vědět:

Pokud máte nižší příjmy proto, že jste sama požádala například o snížení úvazku, nemáte nárok na vyrovnávací příspěvek.

Otcovská poporodní péče

Kdy máte nárok na otcovskou?

- Jste otec právě narozeného dítěte.
 - Vzali jste si do péče dítě do 7 let.
- Toto platí pro muže i ženy.

Podmínkou je **účast na nemocenském pojištění**. U OSVČ alespoň 3 měsíce před nástupem.

> Dobré vědět:

Dávku pobíráte maximálně 14 dní. Nemůžete ji přerušit.

Na otcovskou můžete **nastoupit v 6 týdnech od porodu** nebo převzetí dítěte. Když jsou matka nebo dítě v šestinedělí hospitalizováni, prodlužuje se doba, kdy můžete nastoupit na otcovskou. A to o dobu hospitalizace, kterou ale musí potvrdit lékař.

Dlouhodobé ošetřovné

Na dlouhodobé ošetřovné má nárok **jak zaměstnanec, tak OSVČ** (pokud si platí nemocenské).